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سرویس سیاسی- نمایندگان مجلس شورای اسلامی تصویب کردند 
که مشمولان متاهل بالای ۳۰ سال و دارای دو فرزند کارت معافیت سربازی 
دریافت کنند.نمایندگان مجلس در جلســه علنی و در جریان بررسی بخش 
هزینه ای لایحه بودجه ۱۴۰۱،  بندالحاقی ۳ تبصره ۱۰ را تصویب کردند.طبق 
این مصوبه، با رعایت اصل یکصد و دهم)۱۱۰( قانون اساســی و در راستای 
توجه به امر مقدس استحکام خانواده و تشویق به فرزندآوری، مشمولین غایب 
و غیر غایب متأهل دارای دو فرزند و بیشــتر که بالای سی سال سن دارند، از 

انجام خدمت وظیفه عمومی به صورت رایگان معاف می شوند.
نمایندگان مجلس در جریان بررسی بخش درآمدی این بند، اختیار خرید 
سربازی برای مشمولان غایب خارج از کشور را به ستاد کل نیروهای مسلح 

دادند.

با تصویب مجلس؛ 

متاهلین دارای دو فرزند کارت 
معافیت سربازی دریافت می کنند

طرف سنگ انداز

گرایش زنان به سیگار 

تعرفه قبرها 

توافقنامه احتمالی 

سهمیه منتفی شد

رسما گروگان شدیم

۹۹ درصد سواحلِ 

استیضاح وزیر نفت 

پدیده  »کاترین شکدم«

حســین شریعتمداری در کیهان نوشت: ســخن از انجام توافق در میان 
است، ولی متاسفانه از سوی تیم مذاکره کننده کشورمان اطلاعات چندانی از 
چند و چون مذاکرات و آنچه داده ایم و آنچه گرفته ایم، منتشر نمی شود تا آنجا 
که جای خالی ما در تبیین واقعیات، دست حریف را برای تحریف باز گذاشته 
و حتی در کمال وقاحت، ایران اسلامی را » طرف سنگ انداز«! و عامل به درازا 
کشیدن مذاکرات معرفی می کند! اگر آنگونه که جسته و گریخته اعلام شده، 
مذاکرات وین به نتیجه رسیده و توافق نهایی به دست آمده است، اصلی ترین 

امتیازاتی که در این توافق رد و بدل شده و داده ایم و گرفته ایم چیست؟

دکتر زهرا حســامی دکترای تخصصی پزشــکی و پزشــک مشاور در 
جمعیت مبارزه با اســتعمال دخانیات گفت :ســیگار زنانه نشده است اما در 
سال های اخیر شاهد بیشتر شدن گرایش زنان به مصرف دخانیات، هم سیگار 
و هم قلیان، هستیم. این هم تحت تاثیر تبلیغات است؛ اینکه سیگار سبک یا 
کم خطر وجود دارد.روز به روز که مضرات ســیگار بیشتر مشخص می شود، 
یک عده ترک می کنند و عده ای هم بر اثر عوارض مصرف آن جانشــان را از 
دست می دهند. مسلما شرکت های دخانی باید جایگزینی برای آنها در بازار 
مصرف پیدا کنند. یکی از گروه هایی که روی آنها خیلی کار می شود، خانم ها 
هســتند و دیگری نوجوان ها. متاسفانه در ســال های اخیر هم سن مصرف 
دخانیات پایین آمده و به حدود ۱۲، ۱۳ سال رسیده و هم گرایش خانم ها به 

آن بیشتر شده است. 

معاون ســازمان بهشــت حضرت زهرا گفت : امسال در قطعات جدید 
که قبرها به صورت ســه طبقه واگذار می شــود، طبقه پایین رایگان است و 
از بازماندگان پول گرفته نمی شــود، تنها هزینه خدمات حدود یک میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان محاســبه و دریافت می شود.امسال قیمت ۲ طبقه بالا، طبقه 
ای ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و در مجموع پنج میلیون تومان اســت و این 
کف قیمت قبرهای بهشت زهراست. ناحیه ۲ بهشت زهرا ـ که از قطعه ۲۰۰ 
تا ۲۵۸ اســت، طبقه ای ۱۴ میلیون و یکصد هزار تومان که مجموع ســه طبقه 
رقمی معادل ۴۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان می شود. ناحیه یک که از قطعه یک 
تا ۱۱۲ است، طبقه ای ۲۵ میلیون تومان و در صورت واگذاری قبر سه طبقه 
واگذار ۷۵ میلیون تومان محاســبه می شود که این کف و سقف قیمت قبر در 

سازمان بهشت زهراست.

عمویی، عضو کمیســیون امنیت ملی گفت : با وجود اینکه متن اصلی 
توافقنامه احتمالی آماده شده اما سر یکی دو موضوع هنوز اختلاف نظر وجود 
دارد و تا زمانی که این موضوعات حل نشود ایران آمادگی برای امضای هیچ 
توافقنامه ای نخواهد داشت.مبنای اول این است که آمریکایی ها چه اقداماتی 
را باید انجام دهند تا مجددا بتوانند در جایگاه سابق خود به عنوان عضو برجام 
مطرح باشند.امروز نگرانی نسبت به اجرای تعهدات آمریکا یک نگرانی فراتر 
از ایران است و در همین راستا نیز خواسته ایران برای گرفتن تضمین مطالبه ای 

منطقی است.

ســالاری، معــاون وزیر نفت گفــت :در دولت هیچ جلســه ای برای 
تصمیم گیری درباره واریز ســهمیه بنزین نوروزی تشکیل نشده و دستوری 
هم به ما داده نشده است.پیش از این رئیس کمیسیون انرژی مجلس گفته بود 
احتمالا دولت برای تصمیم گیری درباره واریز ســهمیه بنزین نوروز، منتظر 
ابلاغیه ســتاد ملی مقابله با کروناست که مشخص شود آیا امسال مجوز سفر 
نوروزی صادر می شود یا نه؟ حالا یک هفته از دستور ستاد ملی مقابله با کرونا 

گذشته و خبری از واریز سهمیه بنزین نوروز نیست.

محمود صادقی در توییتر با اشاره به صحبت های لاوروف نوشت: رسما 
گروگان روسیه شدیم.

معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره به روند آزادسازی سواحل گفت: 
تقریباً ۹۹.۵ درصد از ســواحلی که در اختیار دستگاه های دولتی بودند، آزاد 
شــده اند. ســید صولت مرتضوی اظهار کرد: تقریباً ۹۹.۵ درصد از سواحلی 
که در اختیار دســتگاه های دولتی بودند، آزاد شده اند. وی افزود: در گام دوم، 
آزادسازی بخشی از سواحل و حریم رودخانه ها که در اختیار بخش خصوصی 
است و به نوعی سواحل را تصرف کرده اند، به تدریج و با همکاری استانداران 

استان های ساحلی و دستگاه های نظارتی و قضایی در حال انجام است.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی، تاکید کرد: در 
خواست استیضاح آقای اوجی وزیر نفت را پس از بررسی بودجه ثبت خواهم 
کرد.مالک شــریعتی نیاسر نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در 
صفحه شــخصی خود در توئیتر، نوشــت: برای حل مشکلات اقتصادی به 
مجموعــه دولت اعتماد داریم و فرصت کافی هم می دهیم؛ اما  خلاف گویی 
و  فریبکاری و خط گرفتن از  بانیان وضع موجود خط قرمز ماست.استیضاح 

آقای اوجی وزیر نفت را پس از بررسی بودجه ثبت خواهم کرد؛ ان شاءالله.

علی مطهری ریشه »ظهور دیده هایی مانند کاترین شکدم در جمهوری 
اسلامی« را نقد کرد.علی مطهری در توئیت خود نوشت : ظهور پدیده هایی 
مانند کاترین شــکدم در جمهوری اسلامی ناشی از میل بخشی از حکومت 
به تملق و چاپلوســی و بت ســازی است. جاسوسها از این روزنه مخصوصا 
در  نهادهــای انقلابــی نفوذ می کنند. نفــوذ در  این نهادها رخ می دهد نه در 

منتقدان و مخالفان.

اخبار ویژه ... کشمکش های مجلس و دولت بر سر میراثِ جهانگیری؛

بازگشت به مدلِ اقتصاد دوران جنگ؛ راه حل 
صاحب نظران برای خروج دولت از بحران فقر!

ســرویس سیاســی-  فروردین ۱۳۹۷ بود که 
دلار ترجیحی یا همان ارز ۴۲۰۰ تومانی با دســتور و 
توضیحات جهانگیری )معاون رییس جمهور وقت( 
پا به عرصه ی اقتصاد ایران گذاشــت. به همین علت 
تا ســال ها نرخ ارز )که دولت در شــرایط اضطراری 
خروج ترامپ از برجام آن را مطرح کرده بود( به »دلار 
جهانگیری« معروف شــد؛ دلاری که بعدها موجبات 
بحث هــا و آفت های اقتصادی متعددی را فراهم کرد 
و البته توانست شرایطی را رقم بزند که دولت بتواند با 
منابع باقی مانده ی خود مدتی قیمت ها را با سوبسیدی 

که به واردات می داد، کنترل نماید. 
اما این منابع و این توان کنترلی نمی توانست تا ابد 
ادامه پیدا کند. تنها سه سال بعد از اجرای این سیاست 
با رو شدن چندین پرونده ی بزرگ سوءاستفاده از ارز 
ترجیحی و فروش کالا توســط دریافت کنندگان دلارِ 
جهانگیری به قیمت دلارِ آزاد، در همان دوران روحانی 
بحث ضرورت حذف این ارز پررنگ شد. فقط واردات 
کالاهای اساسی با ارز ۴۲۰۰ تومانی در سال جاری به 
حدود ۱۲ میلیارد دلار رسیده بود و اگر دولت واردات 
را بــا این نرخ انجام نداده بــود، تا این مقطع درآمدی 
نزدیــک به ۳۰۰ هزار میلیــارد تومان را در جیب خود 
حفظ کرده بــود؛ این رقم خود چند برابر فروش دلار 
۴۲۰۰ به قیمت روز در بازار آزاد بود. در این شــرایط 
این اختلاف درآمد، دولتِ ابراهیم رئیســی را نیز بر آن 
داشت که باوجود برخی وعده ها درباره حفظ این ارز، 
در نهایت شاهد تلاش های مجریانی باشیم که تحت 
عنوان »انتقال شیوه تامین ارز« همان ایده ی »حذف دلار 
جهانگیری« را با هر ترتیبی که باشد، اجرا کنند. گرچه 
همین اتفاق نیز هنوز عملی نشده است زیرا بحث ها و 
حاشیه ها درباره خود اتفاق و نتایج حاصل از آن هنوز 
داغ اســت. در این میان موضوعات متنوعی از احیای 
نظام کوپنی به شیوه جدید تا تامین برخی اقلام خاص 
به جای پوشش همه اقلام، همه و همه مطرح اند. با این 
وجود شوک این خبر برای بسیاری از فعالان اقتصادی و 
کارشناسان؛ معنایی جز آغاز موج جدید تورمی از سال 
جدید ندارد.  ابتدای هفته گذشــته در میان تمامی اما و 
اگرها و موافقت و مخالفت ها، ســرانجام دولت طرح 
تخصیص جدیدی برای ارز را به مجلس برد. هرچند 
علیرضا پاک فطرت )نماینده مردم شیراز( با اصرار گفت 
که تصویب ارز ترجیحی بدون کار کارشناسی ظرف 
چند دقیقه انجام شد و با وضعیت مالی فعلی، دولت به 
تعهدات جبرانی خود در مقابل حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
عمل نخواهد کرد، با این همه، دولت مدعی ست که در 

این رابطه کارشناسی کاملی انجام داده است. 
مجلسبرایدولتتعیینتکلیفنمیکند

برخی نمایندگان مجلس البته روایت آرام تری از 
صحنه داشته و به دولت اطمینان کاملی دارند. هرچند 
برخی کارشناسان چنین تلقی می کنند که مجلس قرار 
اســت از زیر تعهدات خود به کارگران و فرودســتان 
جامعه در این شــرایط معیشــیتی خاص شانه خالی 
کنــد، اما برخی نمایندگان این طرح را به نفع کشــور 
و بخصوص اقشــار آسیب پذیری می دانند که از فساد 
ناشــی از تخصیص رانتی ارز ۴۲۰۰ آســیب دیده اند. 
علی جدی )عضو کمیســیون صنایع مجلس و رئیس 
سابق دانشگاه کشاورزی ایران( بر استقلال تشخیص 

اقتصادی دولت در برابر مجلس تاکید دارد. 
این کارشــناس حوزه اقتصاد کشاورزی با اشاره 
بــه این نکته که »بحث ما این اســت که ارز ترجیحی 
حذف نشــده بلکه منابع آن به سمت گروه های هدف 
مصرف کننده گردش کرده است« گفت: ما عملا دست 
دولت را برای توزیع منابعی که مجلس به جای تامین 
ارز ترجیحی مقرر کرده، باز گذاشــتیم زیرا دولت به 
دلیل شرایطی که دارد، بهتر است خود تشخیص دهد 
آیا می تواند برای واردات ارزان کالاها رقمی تخصیص 
دهد یا بهتر اســت مســتقیم کالا یا مبلغی را به دست 

مصرف کننده برساند؟
علــی جدی ضمــن تاکید بر اینکــه »دولت با 
زیرساخت هایی که دارد بهتر می تواند تشخیص دهد 
که منابع را چطور تخصیص دهد« بیان کرد: ما به عنوان 
مجلس در این امــر دخالتی نمی کنیم زیرا دولت این 
توانایــی را دارد که تصمیم بگیرد و ما برای آن تکلیف 
نمی کنیم.  این عضو کمیسیون صنایع مجلس در پاسخ 
به این ســوال که »آیا مجلس قصد نظارت به عملکرد 
و هزینه کــرد منابع عظیم تخصیــص یافته به عنوان 
جایگزین ارز ترجیحی ۴۲۰۰تومانی را ندارد؟« اظهار 
کرد: ما تنها منابع مالی سوبســیدی که برای تامین ارز 
ترجیحی استفاده می شد را مشخص و شناسایی کردیم 
و به دولت ســپرده ایم تا با همین مبلغ حدود ۹میلیارد 
دلار اقدامــات لازم را برای جبــران هزینه های مردم 
انجــام دهد. حال دولت در ایــن زمینه چند گزینه در 
دســت دارد: یا با تبدیل این ارز ترجیحی به ارز سامانه 
معاملات الکترونیکــی )آی. تی. اس( مابه التفاوتی را 
بــه مصرف کننده بپردازد یا با ارائه یارانه به تولیدکننده 
باعث حفظ قیمت های کالاهای اساســی شود. اما به 
هر ترتیب دســت دولت برای مصرف این رقم کاملا 
بازگذاشــته شده اســت.  نماینده مردم شهر شیروان 
با اشــاره به وعده ی دولت در زمینــه تامین کالاهای 
استراتژیک مثل نهاده های دامی و کنجاله و گندم گفت: 
گندم ردیف بودجه جدایی دارد که امسال آن را ۷۵هزار 
میلیــارد تومان مقرر کردیم. در بحث دارو و تجهیزات 
پزشــکی و سایر اقلام تامین تولیدات دامی نیز همین 
دو فرمول دولت می تواند راهگشــا باشد. به جای دلار 
۴۲۰۰تومانی کالابرگ الکترونیکی کالاهای اساسی به 

ارزش ۲۵۰هزارمیلیارد تومان منتشر شود
البته همه نمایندگان خانه ملت مانند علی جدی 

فکر نمی کنند. برخی از نمایندگان آشکارا طرح دولت و 
سپردن فوری آن به مجلس را نوعی فرار رو به جلو تلقی 
می کنند. در این زمینه معین الدین سعیدی )سخنگوی 
کمیسیون کشاورزی و نماینده مردم چابهار( در پاسخ 
به ســوالی در رابطه با نحوه تخصیص منابع ناشــی از 
سیاســت جدید ارزی دولت گفت: بــا رایزنی های 
متعــددی که دولت انجــام داد، در نهایت آقای الیاس 
نادران پیشنهادی دادند که فعلا از سوی دولت پذیرفته 
شده است. به این ترتیب که قرار است کالاهای اساسی 
با کالابرگ الکترونیکی به گروه های هدف ارائه شود. 
اعتبار اجرای این طرح نیز ۲۵۰هزار میلیارد تومان است 
که شامل قیمت گندم، دارو و نهاده های دامی و کنجاله ها 
است. به این ترتیب از سال آینده به جای ارز ترجیحی، 
دلار اختصاصی در بودجه براساس سامانه ای. تی. اس 
یا سامانه معاملات الکترونیکی است. به عبارت بهتر، 
برخلاف مصوبه ۹میلیارد دلاری کمیســیون تلفیق، ما 
به این رقم رســیده ایم. اکنون ۱۹۴ نماینده مجلس نیز 
به پیشــنهاد مطرح شده توسط آقای نادران رای مثبت 
داده اند و دولت نسبت به اجرای این طرح مکلف است. 
ایــن نماینده مجلس با بیان »اینکه دولت مکلف 
شده تا قیمت کالاهای اساسی را در سطح قیمت های 
شهریور ماه ۱۴۰۰ نگه  دارد« افزود: ما نباید شاهد شوک 
تورمی حذف این ارز باشیم. سیاست تثبیت قیمت ها 
البته بنابر تجربه تاریخی سیاستی شکست خورده است، 
لذا مجلس موظف است تا نظارت خود بر منابع حاصل 
از صرفه جویی هزینه هــای پرداخت ارز ترجیحی را 
افزایــش داده و مراقبت لازم را در برابر عملکرد دولت 

انجام دهد.  سعیدی با تاکید بر این نکته که »این طرح 
حاصل اصرار دولت در چندماه جاری است زیرا چنان 
که مطرح کرده اند، دولت با شــرایط فعلی نمی تواند 
ارز لازم برای تامین کالاهای اساســی و دارو را تامین 
کند« تصریح کرد: این یک مقدار بی اخلاقی اســت که 
در این شــرایط توپ این طرح توسط دولت در زمین 
مجلس انداخته شده و به نظر می رسد قصد این است که 
دولت تصمیم مجلس را عامل اجرای این طرح معرفی 
کند. ســوال در اینجا این اســت که اگر دولت جرات 
تصمیم گیری های مهم و پذیرش عواقب آن را ندارد، 
اساسا برای چه این موضوع را با تبلیغات اعلام کردند؟ 
اما به هرحال اکنون باید همه اعتراف کنیم که این تصمیم 
طراحی دولت بوده و تنها به تایید مجلس رسیده است! 

شایدرانتخوارانجدیدیپیداشوند
در این میان برخی از کارشناسان اقتصادی پس از 
طرح بحث سیاســت جدید ارزی دولت برای بودجه 
سال آینده، نگرانی های خاص خود را داشته و با توجه 
به تجربه ی حذف سوبسیدهای دولتی، چندان به طرح 
خوش بین نیســتند. یکی از این افراد مصطفی شریف 
)اســتاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی و کارشناس 
مســائل اقتصاد کشاورزی( اســت که نسبت به آینده 

طرح و راه کارهای مطرح شده ابراز نگرانی می کند. 
این استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی تهران 
با اشــاره به طرح حــذف ارز ترجیحی و توزیع منابع 
آن میان جامعه از ســوی دولت گفت: هر طرحی برای 
پیاده سازی و اجرا باید حول آن مطالعه صورت بگیرد. 
یکی از مشــکلات اساسی ما این است که ما از ایده ی 
اقتصادی ذهن سیاســت مداران بــه طرح اقتصادی و 
محاســبات می رســیم؛ درحالی که برعکس، باید از 
مطالعه و محاسبه به طرح اقتصادی برسیم و این طرح 
را به تایید سیاست گذاران برسانیم. ما در ایران معمولا 
بعد از اجرای یک سیاست به این جمع بندی و مطالعه 
می رســیم که آیا طرح یا سیاست مان درست بوده یا از 
اســاس قابل اجرا بوده یا خیر! شریف با تاکید بر اینکه 
»مسیر ناهمواری که در مسیر اجرای طرح هایی از این 
قبیل ایجاد می شود، مسیر ناهموار فساد و سوءاستفاده 
است که در ایران هر طرح اقتصادی را تهدید می کند«، 
اضافه کرد: باید مواظب بود و در هر سیاست اقتصادی 
نباید بی گدار به آب زد. دولت اکنون دو راهکار دارد؛ یا 
باید بازار را به حال خود رها کند تا خود قیمت ها به یک 
نقطه نهایی برسند یا اینکه خود انحصار بازار کالاهای 
اساســی را برعهده بگیرد. هرکدام از این دو سیاست 
معایــب و مزایایی دارنــد که در این میان دولت باید با 
مطالعه وضعیت اقتصاد به این نتیجه برسد که معایب 

کدامیک برای او کمتر است. 
این اقتصاددان با تاکید براینکه هر سیاســتی در 
نهایــت باید مصرف کننده نهایــی را منتفع کند و اگر 
حمایتی از تولید می شــود نیــز در نهایت باید باعث 
اصابت منابع هدایت شده دولت به سود مصرف کننده 
باشــد، بیان کرد: بنده تا حد زیادی نسبت به این طرح 
دولت نگران هستم و انتظار دارم باز هم از پس اجرای 
طرح عده ای رانت خوار جدید پیدا شــوند و منافعی 
ببرند.  شریف در پایان با تاکید بر اینکه »در هر سیاستی 
ابتدا باید کارگران در اولویت باشــند« گفت: در توزیع 
هــر رقم یا کالایی از ســوی دولت، نباید مانند دولت 
احمدی نژاد سیاســت مبتنی بر توزیع همگانی باشد و 
باید کارگران و کشاورزان در اولویت توزیع اقلام باشند. 
این هیچ ایرادی ندارد که حتی این افراد مازاد غیرمورد 
نیاز سبد کالایی دریافتی خود را در بازار بفروشند و این 
باعث کمک به جیب آن ها باشــد، اما بهتر از آن است 
که با توزیع همگانی پول در جامعه اجازه دهیم تورم به 

هرکسی اجازه هرکاری را در بازار بدهد. 
دولتازلحاظنظریوعملیارادهکنترل

بازاررهاوولنگارراندارد
این فقط اقتصاددانان کارکشــته و قدیمی نیستند 
که با یادآوری مــدل مدیریتی اقتصاد در زمان جنگ، 
وضعیت آن روز را به امروز ترجیح داده و راه حل را در 
احیای برخی مدیریت های متمرکز و کنترل حداکثری 
دولــت بر قیمت هــا و احیای توجه بــه کارگران و 
گروه های فرودست اجتماعی قلمداد می کنند. برخی از 
فعالان کارگری از هر طیف و عقیده اقتصادی و سیاسی 

نیز بر این باور هستند که تجربه ی سال های ابتدایی پس 
از انقلاب تا حد زیادی توانست شرایط دشوار جنگی 
و برهم ریختگی هــا و محرومیت های باقی مانده را با 
امکانات اندک رفع کند. هرچند امکان احیای شــرایط 
آن روز به زعم کارشناسان و کارگران کمتر از دیروز مهیا 
باشــد، با این حال افق پیش رو می تواند پس از سه دهه 
تجربه سیاست های اقتصادی بازارگرا قابل ترسیم تر از 
گذشته باشد.  عبدالله وطن خواه )فعال کارگری( تقریبا 
عقیده مشابهی دارد. وی با اشاره به سیاست جدید ارزی 
مجلــس و دولت، حــذف ارز ۴۲۰۰ را عامل افزایش 
تورم و یک شــوک اقتصادی به بخش های فرودست 
جامعه؛ ارزیابی و لازمه اجرای هر سیاســت اقتصادی 
برای جبران این شــوک در شرایط خطیر فعلی کشور 
را اداره متمرکز اقتصادی با مشارکت اجتماعی ارزیابی 
می کنــد. وی در این رابطه گفت: این اقدام دولت با آن 
ادعای رئیــس جمهور مبنی بر از بین بردن فقر مطلق 
طی دو هفته نمی خواند و غیر منطقی اســت که با این 
وضعیت ولنگاری اقتصادی و بازار امید داشته باشیم تا 
بحث جبران مافات ضربه حاصل از ارز ۴۲۰۰تومانی 
به ســفره کارگران و مستمندان حل شود. وطن خواه با 
تاکید بر اینکه »در شــرایطی که مناسبات سرمایه داری 
پروار شــده و خود دولت به بسیاری از روابط و عدول 
از تعهدات قانون اساسی نسبت به بخش های فرودست 
جامعه در مسکن و بهداشت و رفاه و آموزش تن داده، و 
تعهدات خود را برای مدیریت اقتصاد به شکل متمرکز 
کنار گذاشــته، نمی توان شاهد کاهش فقر مطلق بود« 
تصریح کرد: شــرایطی که باعث شــد دولت در زمان 
جنــگ و انقلاب به برخی اصلاحات به نفع کارگران 
و فرودســتان تن بدهد، با شرایط کنونی متفاوت بود. 
در آن زمان هم جهان دوقطبی وجود داشــت و بلوک 
ســرمایه داری مدعی تنها راه حل برای اقتصادها نبود. 
بانک جهانی و صندوق بین المللی پول نیز نسخه های 
خود را به همه کشورها تحمیل نمی کردند و از طرف 
دیگر به دلیل موج انقلابی که توسط همین فرودستان و 
ضعیفان صورت گرفته بود، هنوز مقامات شــعارهای 
عدالتخواهانه را سرداده و مجبور بودند تاحدی درهمان 
راستا حرکت کنند، اما اکنون نه گرایش فکری مسئولان 
در آن جهت است و نه ساختارها همان شکل گذشته 
را دارد. به نظر می رســد دولت فعلی برخلاف دولت 
انگلیس بین دو جنگ جهانی که به سمت سیاست های 
متعادل سازی و توزیعی جان مینارد کینز رفت، نه اراده ی 
ذهنی و نه اراده عملی آن را دارد که به سمت مدیریت 
متمرکز و غیر ولنگارانه اقتصاد برود و نه در شــرایط 

فعلی توان آن را دارد.

بحث بر سر بدیل و جایگزین دولت به جای ارز ترجیحی این روزها گرم است. از احیای نظام کوپنی به شیوه جدید تا تامین برخی اقلام خاص به جای 
پوشش همه اقلام مطرح  شده اند اما هنوز شوک این خبر برای بسیاری از فعالان اقتصادی و کارشناسان معنایی جز آغاز موج جدید تورمی از سال جدید ندارد.

درتوزیعهررقمیاکالاییازسویدولت،نبایدماننددولتاحمدینژادسیاستمبتنی
برتوزیعهمگانیباشدوبایدکارگرانوکشاورزاندراولویتتوزیعاقلامباشند.
اینهیچایرادینداردکهحتیاینافرادمازادغیرموردنیازسبدکالاییدریافتیخود
رادربازاربفروشندواینباعثکمکبهجیبآنهاباشد،امابهترازآناستکهباتوزیع
همگانیپولدرجامعهاجازهدهیمتورمبههرکسیاجازههرکاریرادربازاربدهد.

سرویس سیاســی- یک نماینده 
پیشــین مجلس شورای اسلامی گفت: 
احیای مجــدد برجام نیــازی به تائید 
مجلس ندارد امــا پارلمان یک قانونی 
دارد به اســم »اقــدام راهبردی در برابر 
تحریم ها« و همان طور که مجلســی ها 
بیان می کنند قصد دارند توافقی که احیا 
می شود را با معیارهایی که در این قانون 

آمده تطبیق دهند.
محمد جواد جمالی نوبندگانی، با 
اشــاره به مذاکرات میان ایران و ۱+۵ و 
مســأله قانون راهبردی مجلس که بهانــه ای برای برخی از نمایندگان جهت 
مخالفت با تلاش های صورت گرفته در وین شــده است،  تاکید کرد: به نظر 
می رســد پس از آن که ما دســت برتر را در غنی سازی ۶۰ درصد اورانیوم به 
دست آوردیم آمریکایی ها به دنبال توافق هستند و می دانند توافق با جمهوری 

اسلامی ایران به نفعشان است.
این نماینده پیشین مجلس شــورای اسلامی یادآور شد: اروپایی ها هم 
بارها اعلام کردند که توافق برجام امنیت آنها را تقریباً تضمین می کند، از این 
رو امروز با توجه به این که این توافق معلق شده و بحث امنیتی اروپائیان هم 
به نوعی معلق اســت، مخصوصا بعد از اتفاقات اوکراین، یک نوع اشتیاق را 
در طرف های مقابل برای رســیدن به توافق می بینیم. البته جمهوری اسلامی 

هم تمایل خوبی برای توافق دارد.
وی با بیان اینکه جریان های سیاسی و مردم باید نگاه کنند منافع ملی شان 
در چه زمانی به کدام طرف می رود و به چه چیزی اقتضا دارد، گفت: در عالم 
سیاســت هیچ کشوری نمی تواند دوست و دشمن دائمی باشد، بنابراین باید 
مشاهده کنیم آن توافقی که منافع ما را تامین کند چیست، حال با هر کسی که 

شد با رعایت معیارهایی که داریم باید صورت گیرد.
این عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی در مجلس دهم، 
ادامه داد: متاســفانه مشــاهده می کنیم به این دلیل که طرف مقابل هم رسانه 
فارسی زبان زیاد در اختیارش دارد، جنگ تبلیغاتی شان راه می اندازند. بنابراین 
مــن فکــر می کنم باید بگذاریم چیزی که منافع ملــی ما را تامین می کند هم 

اجرایی شود.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه برجام یکبار در مجلس تصویب 
شده و توافقی هم اگر حاصل شود، توافق جدیدی نیست و آنچه که در گذشته 
اتفاق افتاده است احیا می شود آیا باید مجدداً به تصویب مجلس برسد، بیان 
کرد: این موضوع را می توان این گونه تفســیر کرد به دلیل آن که برجام یکبار 
در مجلس به تصویب رســیده است، در صورت احیای مجدد نیازی به تائید 
مجلــس ندارد اما پارلمان یک قانونی دارد به اســم »اقدام راهبردی در برابر 
تحریم ها« و همان طور که مجلسی ها و نمایندگان عضو کمیسیون امنیت ملی 
بیان می کنند؛ قصد دارند توافقی که احیا می شود را با معیارهایی که در قانون 

»اقدام راهبردی در برابر تحریم ها« آمده،  تطبیق دهند.
جمالی نوبندگانی تاکید کرد: اصل برجام نیازی به تائید و مصوبه  مجلس 
ندرد؛ چراکه یکبار تایید شــده اســت اما این  احتمال که مجلس تاکید کند با 

مصوبه اش تطبیق داشته باشد، بسیار زیاد است.
وی درباره اینکه باتوجه به شــرایط کشــور چه میزان نیاز است مجلس 
در مواردی آســان بگیرد تا هرچه زودتر برجام اجرایی شــود، عنوان کرد: در 
دوران ترامپ همانطور که دولت اعلام کرد یک قطره نفت هم نمی توانستیم 
بفروشــیم اما در حال حاضر شــرایط به گونه ای شده است که خوشبختانه 
نزدیک به یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه نفت در روز فروش می رود و یک 
مقداری از هم گســیختگی تورم که وجود داشــت، از بین رفته اســت. البته 
امروزه تورم وجود دارد منتها آن لجام گســیختگی که قبلا وجود داشــت، 

امروز وجود ندارد.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: مسأله دیگر 
این است که طرف مقابل نباید احساس کند که اگر برجام به تصویب نرسید، 

فشار زیادی روی اقتصاد وارد شود.
وی خاطرنشــان کرد: در مذاکرات دو و چندجانبه همیشه در مورد یک 
چیزهایی شــما باید گذشــت یا چشم پوشی کنید و یک چیزهایی را بگیرید، 
بنابراین همیشــه این گونه نیســت که ما فقط برنده قضیه باشیم موضوع این 

است که بتوانیم حداکثر خواسته های مان را تامین کنیم.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مجلس دهم تاکید 
کرد:  قطعاً اینگونه نیست که ما صددرصد خواسته هایمان را در یک گفت وگو 
و مذاکره بتوانیم تامین کنیم اما می توانیم به خواســته های حداکثری خودمان 
برسیم که اگر مجلس هم مشاهده کند، این اتفاق افتاده است به نظرم بپذیرد 

که توافق اجرایی شود.

ســرویس سیاســی- یک عضو 
شــورای مرکــزی حــزب کارگزاران 
سازندگی مجموعه عواملی که موجب 
افسردگی سیاسی و کم تحرکی احزاب 

شده است را برشمرد.
جهانبخش خانجانی درباره فضای 
فعالیت حزبی کشور اظهار کرد: عواملی 
که می تواند به فعالیت سیاســی احزاب 
کمــک کند، در درجه اول خود احزاب 
و در مرحلــه بعد جامعه مدنی و دولت 
هایی اســت که مدافــع حرکت حزبی 
باشــند که من به این دولت ها دولت های تجددخواه می گویم فرایند حزبی 
شــدن را به رســمیت می شناســند و خودشــان نیز در این فرایند به قدرت 

رسیده اند.
وی در ادامه با اشاره به شرایط برگزاری انتخابات ۱۴۰۰ اظهار کرد: در 
شــرایطی که انتخابات برگزار شد، امیدواری برخی احزاب و اثربخشی شان 
کمتر شد و برخی جریان های سیاسی دچار سرخوردگی شدند. از طرفی هم 
دولت سیزدهم در یک فرایند حزبی شکل نگرفت، یعنی یک حزب سیاسی 
حامی کاندیدای انتخابات که بعدا رئیس جمهور شــد، نبود بلکه یک جریان 

اصول گرایی فعالیت داشت.
خانجانی با این اعتقاد که نشانه ای در دفاع از رفتارهای حزبی نمی بیند، 
ابراز امیدواری کرد: البته شــاید در آینده دولت و وزارت کشور در این زمینه 
بیشــتر فعال شــوند اما تاکنون چنین چیزی دیده نشده و همین عامل هم می 

تواند موجب افسردگی سیاسی احزاب شده باشد. 
عامــل دیگری که موجب کــم تحرکی احزاب شــده، دخالت برخی 
دستگاه هاســت که سعی می کنند فضای کشور را به سمت فضای احساسی 
ببرند و با تقســیم بندی انقلابی و غیرانقلابی سعی کنند، هر فعالیت حزبی را 

تحت الشعاع قرار دهند.
این عضو حزب کارگزاران سازندگی هم چنین معتقد است:اصولگراها 
بــدون کمترین زحمتی وارد قدرت شــده اند و نیــازی نمی بینند که تحرک 

سیاسی و حزبی داشته باشند یا برای جلب نظر مردم تلاش کنند.

جمالی نوبندگانی نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی:

در عالم سیاست هیچ کشوری 
نمی تواند دوست و دشمن دائمی باشد

خانجانی عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی:

احزاب دچار افسردگی
 سیاسی شده اند
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